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З якими хворобами не мобілізують до армії 

Часткова мобілізація в росії: 
кого відправлять на війну в Україну?

В Україні знову підскочив 
долар – на тлі заяви про 

мобілізацію в рф
Кремль сподівається, що 
мобілізація дозволить 
поповнити виснажену 
армію росії
Насамперед під часткову 
мобілізацію підпадають 
ті, хто вже має досвід 
бойових дій, а також 
військовослужбовці 
запасу. російських 
студентів на війну в 
Україну Кремль обіцяє не 
надсилати.

Після заяви володимира 
путіна про запровадження 
часткової мобілізації в росії 
міністр оборони рф сергій 
шойгу виступив із пояснен-
ням, кого торкнуться нові 
правила. Про це повідомляє 
російська агенція ТАРС.

Голова оборонного відом-
ства повідомив, що:

Під мобілізацію в росії 
підпадають люди, що відслу-
жили, особливо з досвідом 
бойових дій;

Під мобілізацію підпада-
ють ті, хто має військово-об-
лікову спеціальність;

Студентів вишів часткова 
мобілізація не стосується;

Часткова мобілізація та-
кож не стосується тих, хто 
вже служить за призовом. Їх 
нібито не відправлятимуть на 
війну в Україну.

шойгу також розповів, що 
за допомогою часткової мо-
білізації призве близько 300 
тисяч резервістів.

За словами російського 
міністра, мобілізація нібито 
потрібна для контролю захо-
плених територій.

російський полковник у 
відставці та військовий екс-
перт віктор литовкін у комен-
тарі телеканалу RT, зі свого 
боку, пояснив, що часткова 
мобілізація в рф стосуєть-
ся всіх військовослужбовців 
запасу від 18 до 50 років, які 
мають відповідні військові 
спеціальності. При цьому він 
упевнений, що відправляти 
на війну не будуть тих, хто 
працює в оборонній промис-
ловості росії та інших критич-
них виробництвах.

ТРИ ХВИЛІ 
ЧАСТКОВОЇ 
МОБІЛІЗАЦІЇ

Відповідно до статті 53 
федерального закону росії 
про військовий обов'язок 
та військову службу, можна 
говорити про три хвилі мобі-
лізації військовослужбовців 
запасу:

Перша хвиля – це солдати, 
сержанти, прапорщики та 
мічмани до 35 років, військові 
з офіцерськими званнями до 
45-60 років, а також ті, хто 
пройшли строкову службу та 

бойовий досвід.
Друга хвиля – солдати, 

сержанти, прапорщики та 
мічмани 35-45 років, військо-
ві з офіцерськими званнями 
до 45-60 років, а також особи, 
звільнені за станом здоров'я.

Третя хвиля – солдати, 
сержанти, прапорщики та 
мічмани 45-50 років, офіцери 
50-60 років, а також жінки до 
45 років, які мають військо-
ву освіту чи досвід бойової 
служби.

ЧИ 
ВИПУСКАТИМУТЬ 
РОСІЯН ЗА 
КОРДОН ПІСЛЯ 
ОГОЛОШЕННЯ 
МОБІЛІЗАЦІЇ?

Пункт другий 21-ої статті 
федерального закону росії 
про мобілізаційну підготовку 
та мобілізацію говорить, що 
з моменту оголошення мобі-
лізації росіянам, які перебу-
вають на військовому обліку, 
заборонено залишати місце 
проживання без дозволу вій-

ськових комісаріатів і феде-
ральних органів виконавчої 
влади.

Як було зазначено вище, 
під часткову мобілізацію під-
падають військовослужбовці 
запасу. Відповідно, саме їм 
виїзд за межі країни, ймо-
вірно, буде заборонено. Про 
решту громадян, хто пере-
буває на військовому обліку, 
поки що нічого не відомо. 
Додаткової інформації про 
це від керівництва країни-а-
гресора наразі не надходило.

Водночас голова комітету 
Держдуми з оборони андрій 
картаполов заявив, що до-
даткових обмежень на право 
виїзду резервістів у зв'язку з 
частковою мобілізацією поки 
не передбачено.

Член ради при президенті 
рф із прав людини кирило 
кабанов також стверджує, що 
юридично заборони на виїзд 
із місця проживання за ча-
сткової мобілізації немає. За 
його словами, він діє лише з 
моменту отримання повістки.

Нагадаємо, 21 вересня, 
президент рф володимир пу-
тін виступив із низкою резо-
нансних заяв. Зокрема, глава 
держави-агресора оголосив 
часткову мобілізацію в росії. 
Він також сказав, що кремль 
визнає підсумки псевдоре-
ферендумів на захоплених 
територіях України, які мають 
відбутися наприкінці вересня. 
Крім цього, глава рф пригро-
зив Заходу ядерним ударом.

Після виступу путіна ро-
сійські громадяни розкупили 
квитки до Туреччини та Грузії.

В Україні триває мобілізація. Отримавши повістку, 
військовозобов’язані повинні пройти медичний огляд. 
Тоді медики визначають стан здоров’я призовника і 
скеровують на подальше проходження служби.

Маємо розуміти при цьому, що вимоги до стану здоров'я 
потенційного військового різняться: за мирного часу вони 
є жорсткими (стандартними); за умов воєнного стану -- на 
багато менш суворими.

Приміром зараз на передовій служить чимало людей з 
доволі серйозними болячками, але головне, що Україні це 
потрібно, а самі вояки – не проти.

З якими ж хворобами СТАНДАРТНО не мобілізують до 
війська:

Хвороби зору
виражені анатомічні зміни/вади вік;
кон’юнктиви зі значним порушенням зору;
хвороби склери, рогівки та інших частин ока;
всі види катаракти;
відшарування сітківки на обох очах;
глаукома;
параліч м’язів очного яблука за наявності диплопії;
далекозорість або короткозорість будь-якого ока більше ніж 

12,0 дптр;
гострота одного ока нижче 0,1 або його сліпота;
відсутність ока при гостроті зору другого 0,3 і нижче.
Проблеми зі слухом:
стійка повна глухота обох вух;
глухонімота з вираженими вестибулярними порушеннями з 

проявами хвороби Меньєра;
Інфекційні та паразитарні хвороби:
кишкові інфекції;
вірусні інфекційні захворювання центральної нервової системи; 

геморагічні гарячки;
інфекції, що вражають шкіру та слизові;
туберкульоз із розпадом легеневої тканини;

Хвороби психіки:
стійкі психічні розлади, зокрема пов’язані з прийомом психоак-

тивних речовин (алкоголю чи наркотиків);
шизофренія,
маячні розлади;
невротичні розлади при гострих проявах;
тяжкі поведінкові розлади;
глибока чи важка розумова відсталість.
Онкологічні захворювання:
доброякісні пухлини, що супроводжуються тяжкими порушен-

нями у роботі організму;
анемія, порушення згортання крові, деякі інші хвороби крові;
патології ендокринної системи, через які відбувається розлад 

харчування чи порушення обміну речовин (обмежено придатні до 
служби в окремих випадках).

Хвороби нервової системи:
менінгіт;
енцефаліт;
внутрішньочерепний абсцес тощо;
епілепсія;
хвороба Паркінсона;
церебральний параліч;
системна атрофія;
всі види дистоній;
гіпертонічна хвороба третьої стадії;
серцева недостатність ІІ-Б-ІІІ стадії у разі некоронарногенних 

або ішемічних хвороб серця;
цереброваскулярні хвороби (інфаркт чи інсульт);
хвороби кровоносних судин;
тяжка бронхіальна астма та інші хронічні захворювання легких 

чи нижніх дихальних шляхів.
Хвороби органів травлення:
виразки та інші проблеми, що призводять до значних порушень 

функцій організму;
хвороби печінки та різні грижі.
Інфекції, що передаються статевим шляхом:
Сифіліс;
гонококова або трихомонадна інфекція;

ВІЛ-інфекція;
також інші венеричні захворювання.
Хвороби, що супроводжується паразитарними чи інфекцій-

ними захворюваннями або будь-якими іншими хворобами
дифузійний нейродерміт (атопічний дерматит) з подальшою 

ліхеніфікацією шкірного покриву;
звичайна пухирчатка;
герпетиформний дерматит;
тяжкі форми артриту, артрозу, ревматоїдного васкуліту;
хвороба Стілла, синдром Фелті;
вузликовий поліартрит;
хвороба Бехчет;
кристалічна артропатія;
виражена деформація чи дефекти пальців кисті, стоп;
важка форма плоскостопості;
фібробластичні патології з порушенням активності;
ампутація кінцівок, тяжкі захворювання хребта;
Патології сечовивідної системи:
тяжкий нефротичний синдром;
різні нефрити;
ниркова недостатність;
гідронефроз;
гострий пієліт тощо.

В обмінниках Рівного, наприклад, вранці "завалили" 
долар по 43/45 грн. Після заяв путіна про оголошення 
на росії "часткової мобілізації", в Україні подорожчала 
валюта. Як повідомляє УНІАН, зростання помітне, 
зокрема, у столичних обмінниках.

Вранці 21 вересня там ішлося про такий курс валют:

Гривня до долара у банківських обмінниках Києва осла-
бла на 22 коп. і тепер курс становить 42,30 грн/дол.

Щодо євро курс гривні ослаб на 10 коп. – до 41,60 грн/
євро.

Продати американську валюту в середньому можна за 
курсом 41,50 грн за дол., а євро – за 40,60 грн.

Якщо ж говорити про обмінники Рівного, то вранці до-
лар продавали по 45 грн, а купували по 43.

ПО ОБІДІ КУРС ЗМІНИВСЯ І ТРОХИ 
"ЗАСПОКОЇВСЯ"

У тому ж обміннику долар продають вже по 44 грн, а 
приймають по 42 грн.
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Кому нараховуватимуть субсидії цього 
опалювального сезону

ЯК ЗНЯТИ ГОТІВКУ НА ЗВІЛЬНЕНИХ 
ТЕРИТОРІЯХ, ДЕ ЩЕ НЕ ПРАЦЮЮТЬ 
БАНКИ
Міністерство з питань реінтеграції тимчасово 
окупованих територій оприлюднило інструкцію 
для мешканців деокупованих територій щодо того, 
як зняти готівку з картки там, поки не працюють 
банківські відділення та банкомати.

"На деокупованих територіях (ДОТ) України про-
довжують відновлюватись усі сфери життєдіяльності. 
Однак на це потрібен час. Скажімо, не всюди нала-
годжене електропостачання та поновлений зв’язок. 
Тому не скрізь поки що працює банківська система: 
банківські відділення та банкомати. Зняти гроші, 
що надходять на картку (пенсії, соціальну допомогу 
тощо), в таких умовах непросто. Втім, це можливо", – 
запевнили у Міністерстві.

Для мешканців ДОТ, які отримують пенсійні ви-
плати або соцдопомогу на картку, Мінреінтеграції 
підготувало інструкцію.

Щоб зняти кошти зі своїх рахунків, можна скори-
статись кількома інструментами. Зокрема, на касі су-
пермаркету, аптеки, АЗС під час оплати покупки, або 
скористатися сервісами Укрпошти. Також є можли-
вість зняти кошти через POS-термінали на Укрпошті.

В Україні запрацював "Єдиний портал вакансій"

Усі громадяни, які 
отримували субсидії 
минулого опалювального 
сезону, автоматично 
отримають їх і в цьому 
сезоні.

Про це заступник міністра 
соціальної політики Віталій 
Музиченко повідомив в ефірі 
інформаційного телемара-
фону.

"Враховуючи агресію рф і 
повномасштабне вторгнен-
ня, було прийнято рішення 
про те, що всі субсидії, які 
люди отримували в минулий 
опалювальний період, тобто 
по квітень 2022 року, були 
автоматично без звернення 

людей продовжені й розра-
ховані на наступний період, 
тобто до квітня 2023 року", – 
зазначив він.

Музиченко підкреслив, що 

наразі в Україні 2,2 млн одер-
жувачів субсидій, в майбут-
ньому опалювальному сезоні 
очікується збільшення їхньої 
кількості до близько 2,5 млн.

Заступник міністра закли-
кав українців вже сьогодні 
проаналізувати власні дохо-
ди і спроможність оплатити 
житлово-комунальні послуги. 
Якщо є необхідність отри-
мання соціальної підтримки, 
то потрібно найближчим ча-
сом її оформити.

"Оформити субсидію мож-
на як через ЦНАП, так і через 
представника територіальної 
громади. Також можна подати 
заявку через електронні за-
соби, використовуючи дода-
ток або портал „Дія“. Також 
можна звернутись поштою", 
– нагадав Музиченко.

В Україні запрацював 
інструмент, який значно 
полегшить пошук роботи – 
"Єдиний портал вакансій". 
Про це повідомляє 
Урядовий портал.

"Працевлаштування – 
надзвичайно актуальна на 
сьогодні проблема для ба-
гатьох українців. Надто тих, 
хто змушений був покинути 
свої домівки через бойові дії 
в своєму регіоні та переїхати. 
Водночас бізнес, який через 
війну змінив локацію, а також 
підприємства, що відкри-
ваються чи розширюються, 
в тому числі за допомоги 
наших грантових програм, 
потребують робочої сили. 

Новий інструмент допоможе і 
роботодавцям, і працівникам 
та сприятиме відновленню та 
подальшому розвитку еко-

номіки", – зазначила Пер-
ший віце-прем’єр-міністр 
– Міністр економіки України 
Юлія Свириденко.

За її словами, план віднов-
лення України передбачає 
створення більше 1 млн 700 
тисяч робочих місць про-
тягом наступних років, тож 
"Єдиний портал вакансій" 
буде дуже корисним і в май-
бутньому.

ПРО ПОРТАЛ
Новий портал дає змогу 

знайти інформацію про ро-
боту відповідно до регіону, га-
лузі чи напрямку, очікуваного 
рівня зарплати.

Нові вакансії з’являються 
на порталі в режимі реального 
часу та є максимально акту-
альними.

КАБМІН ЗАПРОПОНУВАВ 
ПЕРЕНЕСТИ ТЕРМІНИ ВВЕДЕННЯ 
ПЕНСІЙНОЇ РЕФОРМИ
Кабмін пропонує ввести обов’язковий 
накопичувальний рівень пенсії з 1 січня наступного 
після завершення воєнного стану року.

Про це повідомив прем’єр-міністр Денис Шмигаль в 
Telegram.

"Накопичувальний рівень стане доповненням до солідар-
ної системи", – зазначив він.

Шмигаль доручив Мінсоцполітики прискорити винесен-
ня вже напрацьованого законопроекту до Верховної Ради.

"Згідно з проектом закону, нововведення почнуть діяти з 
1 січня наступного після завершення воєнного стану року. 
За цей час відповідні міністерства повинні напрацювати всю 
нормативну базу, щоб накопичувальна пенсія запрацювала 
вчасно", – пояснив прем’єр.

За його словами, також чиновники обговорили створен-
ня єдиного соціального реєстру.

"Це разом із впровадженням накопичувальної пенсії ре-
форма номер один для Мінсоцполітики. Тому всі зацікавлені 
міністерства повинні прискорити відповідні напрацюван-
ня", – підсумував Шмигаль.

МОЗ ДОЗВОЛИЛО 
ВАКЦИНАЦІЮ ДІТЕЙ  
З 5 РОКІВ

Міністерство охорони здоров’я затвер-
дило наказ № 1586, який запроваджує 
важливі зміни щодо вакцинації проти 
COVID-19.

Про це на брифінгу розповів заступ-
ник міністра охорони здоров’я – голов-
ний державний санітарний лікар Ігор 
Кузін.

"Щоб якомога більше людей могли 
захистити себе від госпіталізації та смер-
ті внаслідок COVID-19, ми дозволяємо 
другу дозу всім охочим, проте особливо 
радимо її робити людям із хронічними 
захворюванням та людям віком 60+. 
Окремо хотів би наголосити, що вакци-
нація зараз не лише про власний захист, 
вакцинуватись – це значить не створю-
вати навантаження на лікарні, які мають 
рятувати життя нашим військовим, 
головний державний санітарний лікар 
Ігор Кузін.

Друга бустерна доза дозволяється 
всім повнолітнім з інтервалом щонай-
менше 4 місяці після першої бустерної 
дози.

Окрім того, затверджено нові схеми 
вакцинації відповідно до рекомендації 
WHO, EMA та ECDC, Національної 
технічної групи експертів з питань іму-
нізації.

Основне: інактивовану вакцину 
CoronoVac можна використовувати для 
бустерного щеплення після застосування 
інших вакцин.

Тобто якщо людина отримала базо-

вий курс вакциною Comirnaty, Moderna 
чи будь-якою іншою вакциною, вона 
може отримати бустерне щеплення (як 
перше, так і друге) вакциною CoronoVac. 
Ці схеми вакцинації, окрім того що без-
печні, ще й захищають від госпіталізації 
та ризиків смерті внаслідок коронавіру-
сної хвороби.

Також наказом зменшено мінімаль-
ні терміни між базовим (первинним) 
курсом вакцинації та бустерною дозою. 
Тепер бустер можна зробити через 5 мі-
сяців після завершення базового курсу. 
Раніше цей термін складав щонайменше 
6 місяців.

Остання важлива зміна – дозвіл 
вакцинації дітей віком 5-11 років проти 
COVID-19. Щеплення здійснюватимуть 
вакциною Comirnaty (Pfizer).

Для дітей віком 5-11 років обов’яз-
ковою є інформована згода батьків або 
опікунів. Йдеться про форму N063-2/о 
– відповідно до статті 43 "Основ законо-
давства про охорону здоров’я". Раніше в 
Україні була дозволена вакцинація дітей 
віком від 12 років.

Важливо, Україна наразі очікує на 
відповідну вакцину, адже щеплення 
дітей віком 5-11 років передбачає інше 
дозування, ніж для дітей, які старше 12 
років, та дорослих. Найближчим часом 
ця вакцина буде доступна в Україні.

У НБУ НАЗВАЛИ СУМУ, 
ЯКОЇ НЕ ВИСТАЧАЄ 
БЮДЖЕТУ УКРАЇНИ 

Попри певне поліпшення ситуації з 
податковими надходженнями в останні 

місяці, дефіцит бюджету є безпрецедент-
но значним. Бюджетні потреби навіть з 
урахуванням відтермінованих боргових 
виплат і надалі оцінюються у 4,5-5 млрд 
доларів на місяць до кінця 2022 року.

Про це повідомляє РБК-Україна з по-
силанням на підсумки засідання Коміте-
ту з монетарної політики Національного 
банку України (КМП) 7 вересня, під час 
якого було ухвалено рішення зберегти 
облікову ставку на рівні 25%.

Як зазначили в НБУ, значна частина 
витрат – на воєнні цілі, які потрібно 
покривати залученнями з внутрішніх 
джерел.

"Забезпечити необхідний обсяг над-
ходжень практично неможливо без 
повернення акцизу на пальне та до-
даткового оподаткування імпорту, але 
ці рішення наразі не ухвалені. Крім 
того, все ще недостатньо високі ставки 
за гривневими ОВДП на первинних 
аукціонах фактично позбавляють уряд 
можливості здійснювати внутрішні за-
лучення", – йдеться в публікації.

За даними НБУ, невійськові статті 
витрат фінансуються передусім за раху-
нок міжнародної допомоги, обсяги якої 
на наступний рік ще не визначені.

"Ці чинники створюють ризики для 
фіскальної стійкості та зменшують пер-
спективу неемісійного фінансування 
дефіциту бюджету у 2023 році", – зазна-
чається в повідомленні.

Нагадаємо, за даними НБУ, у серпні 
обсяги допомоги Україні значно збіль-
шилися (до 4,7 млрд доларів) за рахунок 
гранту від США на суму 3 млрд доларів. 

Кабінет Міністрів ухвалив постанову, відповідно 
до якої номерні знаки можна перезакріплювати за 
автомобілями родичів. Також незабаром відбудеться 
впровадження онлайн послуги замовлення номерних 
знаків через вебзастосунки.
Про це повідомила пресслужба Головного сервісного 
центру МВС.

ЩО ПЕРЕДБАЧАЄ ПОСТАНОВА
Постанова регламентує можливість після продажу тран-

спортного засобу при перереєстрації його або після зняття 
з обліку при вибракуванні перезакріпити номерні знаки не 
тільки за своїм іншим транспортним засобом, але і за тран-
спортним засобом членів родини.

"Тобто, якщо у власника є бажання зберегти свій номерний 
знак у сім’ї, то це стало можливим. Раніше у законодавстві 
була норма, що номерні знаки можна було залишати тільки 
власнику транспортного засобу. А тепер можна перезакрі-
плювати свої номерні знаки ще й за транспортними засобами 
дітей, дружини/чоловіка, батьків", – пояснюють у МВС.

Номерні знаки, які перезакріплюватимуться, мають від-
повідати чинним встановленим вимогам щодо зазначення 
адміністративно-територіальної належності, порядкового 
номера та серії. А також для передачі їх родичам треба подати 
документи, які підтверджують такі родинні відносини.

Можливість замовити наявні у сервісному центрі МВС 
номерні знаки, які видаються за бажанням власників легкових 
автомобілів та містять визначену комбінацію цифр, незабаром 
з’явиться в Електронному кабінеті водія або через Портал Дія.

Українці зможуть перезакріплювати номерні знаки за авто родичів 



НА РІВНЕНЩИНІ НАВЧАЮТЬСЯ 
ПРОТИДІЯТИ НАДЗВИЧАЙНИМ 
СИТУАЦІЯМ
Надзвичайна ситуація на Рівненській АЕС, 
замінування та пожежа – за таким сценарієм пройшли 
чергові навчання у Вараському районі.

Військові, силовики, рятувальники, поліція відпрацюва-
ли алгоритм дій на випадок евакуації цивільного населення, 
розмінування об’єкта та ліквідації пожежі у прикордонній 
зоні.

З ходом навчань ознайомилися військові керівники 
ОУВ "Волинь" на чолі з генерал-лейтенантом Володимиром 
Кравченком, начальник Рівненської ОВА Віталій Коваль, 
керівники районів і місцевих громад.

"Хоча Рівненщина і перебуває в умовному тилу – близь-
кість білорусі не дає нам права розслаблятися. Ми постійно 
повинні бути в тонусі – влада, правоохоронні органи та 
звичайні громадяни. Особливо, коли говоримо про безпеку 
наших північних районів та Рівненської АЕС", – розповів 
Віталій Коваль.

Очільник області додав, що такі відпрацювання зла-
годженості дій на всіх рівнях відбуваються регулярно, та 
зазначив, що область має бути готова до будь-яких викликів.

НА РІВНЕНЩИНІ ЕКСПЕРТИ ВООЗ 
ПРОВОДЯТЬ ТРЕНІНГИ  
З ЕПІДНАГЛЯДУ ЗА ПОЛІОМІЄЛІТОМ
Понад 40 сімейних лікарів, інфекціоністів, неврологів, 
епідеміологів Рівненщини сьогодні проходять 
тренінги з підвищення кваліфікації. Тема – ініціативи з 
викорінення поліомієліту та епідеміологічного нагляду 
за гострим в’ялим паралічем для лікарів. 

Таке навчання організоване Офісом ВООЗ в Україні на 
чолі з доктором Реймондом Данколі в особі Групи щодо 
боротьби зі спалахом поліомієліту в Україні. 

"Питання епіднагляду за поліомієлітом в області є одним 
із пріоритетів роботи охорони здоров’я. Разом із фахівцями 
з імунізації націлені більш ефективно проводити роботу з 
комунікації, кампанію з вакцинації. Адже щеплення – єдина 
можливість вберегтися від недуги та ускладнень, які вона 
спричиняє", – наголосив перший заступник голови Рівнен-
ської ОДА Сергій Подолін.

Під час тренінгу фахівці оновили знання та знайомилися 
з новими практиками особливостей проведення епіднагляду 
за поліомієлітом в умовах рутинного нагляду та розсліду-
вання спалахів. Аналогічні навчання також заплановані для 
медичних фахівців, які отримають знання щодо сучасних 
методів лабораторної діагностики поліомієліту.

Головний санітарний лікар Рівненщини, генеральний 
директор Рівненського центру контролю та профілактики 
хвороб Роман Сафонов зазначив, що буквально вчора на-
дійшли вакцини проти поліомієліту – ОПВ 16,6 тисяч доз та 
ІПВ 5,76 тис доз для ревакцинації дітей у 6 років.

Нагадаємо, що у жовтні 2021 року на Рівненщині було 
зафіксовано перший випадок поліомієліту. А вже в січні 2022 
року Центр громадського здоров’я повідомив про другий 
випадок гострого в’ялого паралічу в дитини з Закарпаття, 
спричинений тим самим типом поліовірусу.

В областіі вирощують африканських сомів

3РівненщинаХочете повідомити новину? Телефонуйте (097) 808-63-55

Овочі з Бургина продають  
в супермаркетах
Овочі з підприємства 
у Бугринській 
громаді постачають у 
супермаркети, на ринки 
та для ЗСУ. Через війну 
попит на культури 
борщового набору 
чималий. Майже все 
постачання з Півдня 
України зупинено.

Із діяльністю ТОВ "Кали-
на-Бугрин" ознайомилися 
заступник голови ОДА Ігор 
Тимошенко та директорка 
департаменту АПК Надія 
Переходько.

Підприємство створене 
чотири роки тому. Нині має 
в обробітку майже 300 гекта-
рів землі. Дві третини площ 
знаходяться під овочами 

продовольчої групи – ка-
пустою, морквою, цибулею 
та столовим буряком. Для 
зберігання продукції є чотири 
сховища-холодильні камери. 
Потужність кожної – від 2 

тисяч тонн. На підприємстві 
налагоджена сучасна сорту-
вально-пакувальна лінія.

Серед споживачів товари-
ства – усі великі супермарке-
ти мережі "Метро", "Велмарт", 

"Сільпо", а також ринки. Ок-
рім того, через підрядників 
продукція йде на Мінобо-
рони. Проблем у покупцях 
немає, розповів засновник 
товариства Олег Кравчук.

"В умовах війни продо-
вольчий напрям дуже ак-
туальний. Тому через війну 
на Рівненщині збільшили 
обсяги вирощування овочів 
борщового набору. Також 
ТОВ "Калина-Бугрин" – це 
представник соціально від-
повідального бізнесу, який 
сплачує податки, піднімає 
економіку регіону, допомагає 
волонтерам, переселенцям та 
військовим. Тобто робить свій 
внесок у перемогу", – зазна-
чив Ігор Тимошенко.

ВПО ОТРИМУВАТИМУТЬ 
СОЦПОСЛУГИ ПО-
НОВОМУ

Уже з 1 жовтня переселенці 
зможуть отримувати соціальні 
послуги простіше і швидше. 
Мінсоцполітики впроваджує 
в усіх регіонах України єдину 
інформаційну систему соціальної 
сфери (ЄІСС). Завдяки цьому 
внутрішньо переміщені особи (ВПО) 
зможуть отримувати соціальні 
послуги за місцем перебування, а не 
реєстрації.

Це дозволяє централізувати при-
значення, нарахування та виплати для 
ВПО, що значно прискорить отримання 
допомоги та розв’язання проблемних 
питань переселенців.

Тепер органи соцзахисту надавати-
муть послуги незалежно від того, яку 
адресу вказано у людини в документах.

Так,  внутрішні  переселенці  в 

будь-якому регіональному управлінні 
соціального захисту зможуть:

- швидко змінити в довідці ВПО не-
актуальне місце проживання;

- виправити помилкові або некорек-
тні дані в заяві на отримання довідки 
ВПО;

- з’ясувати та усунути причину за-
тримки допомоги на проживання.

Нагадаємо, у Рівненській області 
завершує тестовий етап експлуатації 
Єдина інформаційна система соціальної 
сфери. Триває підключення співробітни-
ків управління соцзахисту з інших регі-

онів для її впровадження по всій країні.
Нагадаємо, що протягом шести міся-

ців широкомасштабного вторгнення рф 
на Рівненщині отримали прихисток по-
над 78 тисяч ВПО. На сьогодні в області 
мешкає понад 48 тисяч переселенців.

ЧИ ПОВЕРНУТЬ В 
УКРАЇНІ ОБОВ’ЯЗКОВЕ 
НОСІННЯ МАСОК ЧЕРЕЗ 
COVID-19?

МОЗ не планує вводити 
профілактичні обмеження по 
всій країні. Зокрема, йдеться про 
контроль за наявністю COVID-
сертифікатів та обов'язкове носіння 
захисних масок у громадських 
місцях.

Водночас санлікар закликав місцеву 
владу, за необхідності, застосовувати 
профілактичні обмеження

Вирощує африканських 
сомів на Рівненщині ТОВ 
"Лаурсен Аквакультура". 
Це перше в Україні 
підприємство, яке з 
2014 року працює в 
сфері індустріальної 
аквакультури. 

Воно є лідером в країні 
з продажу кларієвого сома. 
З діяльністю підприємства 
ознайомився начальник Рів-
ненської ОВА Віталій Коваль. 

На ТОВ "Лаурсен Аква-
культура" товарну рибу серед-
ньої маси 1,0-1,5 кг вирощу-
ють за 6-8 місяців. Ще одна її 

перевага – висока технологіч-
на продуктивність: як м’яса у 
тушці, так і філейної частини.

Процес  вирощування 
мальків на підприємстві 
здійснюється в автономних 
лініях із абсолютним дотри-
манням санітарних вимог та 
урахуванням особливостей 
різних стадій зростання риби. 

"Важливо, що на Рівнен-
щині, попри війну, є підпри-
ємства, які платять податки, 
створюють робочі місця і 
розвиваються. Економічний 
фронт області працює", – 
прокоментував Віталій Ко-
валь.

Зпочатку війни на гарячу лінію Рівненської ОВА 
надійшло 27 764 дзвінки. За останню добу – 40. 
Більшість із них стосуються тематики воєнного 
стану.

Часто телефонують внутрішньо переміщені особи. 
Звертаються щодо поселення, отримання Е-допомоги, 
роботи застосунку ДІЯ, потребують роз’яснень щодо 
соціальних виплат.

Люди також цікавляться, як записатися в тероборону, 
час від часу скаржаться на перевізників, просять допо-
могти із контактами тих чи інших установ та організацій.

"Найбільш актуальним і донині залишається усе те, 
що стосуються тематики воєнного стану, а найчастіше 
звертаються внутрішньо переміщенні особи, – зазначив 
начальник Рівненсько ОВА Віталій Коваль. – Працівни-
ки кол-центру оперативно надають відповіді на питання 
дозвонювачів або скеровують їх до відповідних установ. 
Якщо у вас є запитання – телефонуйте 0 800 500 078".

Продовжує працювати гаряча 
лінія Рівненської ОВА
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Змінять умови бронювання 
військовозобов'язаних: хто отримає відстрочку

ПІЛЬГИ ПРИ ВИХОДІ НА ПЕНСІЮ 
ВЕТЕРАНІВ ПРАЦІ
Законом для ветеранів праці передбачено деякі 
пільги, але вони жодним чином не стосуються 
пенсійних виплат.

Про це пише портал "На пенсії".
Відповідний статус надається на підставі Закону "Про 

основні засади соціального захисту ветеранів праці та інших 
громадян похилого віку в Україні" № 3721-XII від 16 грудня 
1993 року (у редакції від 30.04.2022 р.).

Цим законом для ветеранів праці передбачено деякі 
пільги, але вони жодним чином не стосуються пенсійних 
виплат. Тобто для тих, у кого є посвідчення "ветеран праці", 
жодних доплат до пенсії законодавство не передбачає.

Навіть на сайті Міністерства соціальної політики за-
значено буквально таке: "Попри те, що перелік пільг для 
ветеранів праці, передбачений Законом, чималий, більшість 
із них несуттєві або не реалізуються на практиці через від-
сутність фінансування".

Серед гарантованих пільг можна відзначити такі:
• першочергове безоплатне зубопротезування (за винят-

ком протезування з коштовного каміння). Пільга надається 
за умови, якщо розмір середньомісячного сукупного доходу 
сім’ї в розрахунку на одну особу за попередні шість місяців 
не перевищує величини доходу, який дає право на податко-
ву соціальну пільгу – це 3470 гривень;

• переважне право на забезпечення санаторно-курорт-
ним лікуванням, а також на компенсацію вартості самостій-
ного санаторно-курортного лікування;

• звільнення від плати за землю (згідно з Податковим 
кодексом, надається усім пенсіонерам за віком).

БАНКИ СПИШУТЬ КРЕДИТИ  
ЗА ЗНИЩЕНЕ ЖИТЛО:  
ЯК ДІЯТИ ВЛАСНИКАМ
Частина квартир, які були знищені російськими 
військами від 24 лютого, перебували в іпотеці. Тепер 
власники житла не мають можливості здійснювати 
щомісячні платежі, а банки готуються до збільшення 
непрацюючих кредитів через повномасштабну війну.

Як розповів голова Асоціації українських банків Андрій 
Дубас, банки можуть списати такий кредит. Далі ці кошти 
компенсуватиме держава.

Скільки кредитів сьогодні не працюють? Дубас нагадав, що 
з початком повномасштабної агресії росії Нацбанк ухвалив 
рішення щодо пом’якшення багатьох умов до банків, аби 
банківська система могла в цей екстремальний момент ви-
стояти та працювати. Також він пояснив, що результат від 
неактивних кредитів буде видно 1 жовтня.

"Зазвичай, якщо кредит не сплачується 90 і більше днів, 
його визнають дефолтним. Нацбанк увів пом’якшення, і 
до червня включно щодо кредитів, які не сплачувались, ці 
підходи не застосовували. А з кінця червня Нацбанк вирі-
шив "порахувати" стан справ за непрацюючими кредитами, 
і було запущено цей лічильник 90 днів, який завершується 
саме 1 жовтня.

Тож будемо мати чітку статистику, скільки кредитів у 
порівнянні з попередніми періодами стали дефолтними, 
тобто непрацюючими", – зазначив експерт.

Проте теперішня ситуація спричинена не безвідповідаль-
ністю клієнтів, а саме воєнною агресією.

Що робити людям, які втратили несплачене житло? Екс-
перт наголошує, що банки будуть іти на поступки клієнту і 
списуватимуть кредит на зруйновані квартири чи будинки, 
які були в іпотеці. Далі ініціативу повинна перебрати дер-
жава, яка компенсуватиме ці кошти для банку.

Андрій Дубас радить тим, хто втратив іпотечне житло, 
вийти на контакт з банком та повідомити про обставини.

Я не знаю жодного випадку, коли людина втратила квар-
тиру, а банк вимагав далі сплачувати кредит,– додає він.

Водночас експерт наголошує, що увесь світ рухається в 
бік цифровізації та прозорості, а люди, навіть після переїзду, 
залишають за собою кредитну історію. Тож краще сплатити 
усі зобов’язання, аби не створити неприємні історії в май-
бутньому.

КУРС ДОЛАРА ПРОДОВЖУЄ 
ЗРОСТАТИ
Минулого тижня гривня знову слабшала до долара 
попри намагання НБУ зменшити дефіцит готівкової 
валюти. Нестача залишається ключовим чинником в 
ослабленні курсу гривні.

Про це розповів старший фінансовий аналітик групи 
ICU Тарас Котович.

"Попри наші очікування, аукціони НБУ, що були про-
ведені в попередні тижні, не допомогли стабілізації курсу. 
Але ми сподіваємося, що додаткова пропозиція готівкової 
валюти допоможе стабілізувати курс на поточному чи 
близькому від нього рівні", – зазначив він.За його слова-
ми, попри кілька проведених аукціонів НБУ із продажу 
готівкової валюти курс гривні до долара США послабшав, 
зокрема в касах найбільших українських банків із 39,3-40,3 
грн/долар до 39,4-40,4 грн/долар. Тож НБУ знову оголосив 
на 19 вересня аукціон із продажу готівкових 100 млн доларів 
та 100 млн євро.

"Не змінюється й стан безготівкового ринку. Попит 
клієнтів банків на іноземну валюту значно переважає про-
позицію, і НБУ звично продає близько 0,5 млрд доларів 
щотижня через інтервенції", – додав аналітик.

Українські біженці мають платити 
податки з українських доходів

Чи може боржник користуватися арештованими 
рахунками під час війни

В Україні змінять 
критерії бронювання 
військовозобов’язаних 
на період мобілізації та 
воєнного часу.

Про новий законопроєкт 
розповів депутат Верховної 
Ради Ярослав Железняк.

Верховна Рада прийняла 
у першому читанні законо-
проект, що розширює пере-
лік установ і підприємств, 
працівники яких підлягають 
бронюванню.

Так, можуть бути заброньо-
вані військовозобов’язані, які 
працюють:

• в органах державної вла-
ди, інших державних органах, 
органах місцевого самовря-
дування, у разі, коли це не-

обхідно для забезпечення 
функціонування зазначених 
органів в особливий період;

•  н а  п і д п р и є м с т в а х , 
в установах і організаціях, 
яким доведено мобілізаційні 

завдання (замовлення), коли 
це необхідно для виконання 
доведених мобілізаційних 
завдань;

• на підприємствах, в 
установах і організаціях, які 

здійснюють виробництво 
товарів, виконання робіт і 
надання послуг оборонного 
призначення для задоволення 
потреб ЗСУ;

• на підприємствах, в 
установах і організаціях, що 
є критично важливими для 
функціонування економіки 
та забезпечення життєдіяль-
ності населення в особливий 
період.

При цьому такі військо-
возобов’язані не підлягають 
прийняттю на службу у вій-
ськовому резерві.

Порядок та критерії бро-
нювання військовозобов’я-
заних на період мобілізації 
та воєнний час визначаються 
Кабінетом Міністрів.

Нещодавно Мінфін Польщі надав коментар польському 
ЗМІ money.pl щодо оподаткування доходів українців. 
У повідомленні йдеться, що "доходи українців від 
українських роботодавців мають оподатковуватись в 
Польщі, якщо українець перебуває в Польщі понад 183 
дні". У такому разі оподатковуються, зокрема, доходи, 
що були отримані до досягнення 183 днів. Повний текст 
коментаря є в розпорядженні Офісу ефективного 
регулювання BRDO.

ЧОМУ ЦЕ ВАЖЛИВО
Станом на серпень 2022 року понад 1 мільйон 320 тисяч 

українців отримали PESEL в Польщі (податковий номер, що 
свідчить про тимчасовий захист). Частина з них продовжує 
працювати на українських роботодавців та сплачувати подат-
ки в Україні.

ПОЗИЦІЯ МІНФІНУ ПОЛЬЩІ
Кілька днів тому Мінфін Польщі вийшов із позицією, яка 

створює проблеми для українського бюджету та українців, які 
продовжують працювати віддалено з Польщі за українськими 
контрактами.

Міністерство фінансів Польщі на запит польського ЗМІ 
заявило: "Відповідно до статті 15 польсько-української угоди 
про уникнення подвійного оподаткування, якщо український 
податковий резидент виконує оплачувану роботу на тери-
торії Польщі і його винагорода виплачується українським 
роботодавцем, який не має постійного представництва або 
постійної посади в Польщі, він зобов’язаний сплачувати по-
даток в Польщі, якщо його перебування перевищує 183 дні в 
календарному році. У такій ситуації всі його доходи, пов’язані 
з виконанням роботи на території Польщі, підлягають опо-
даткуванню в Польщі, тобто також доходи, отримані до пере-
вищення порогу 183 днів перебування на території Польщі".

Аналогічні висновки розміщені також на вебсайті podatki.
gov.pl.

ЩО КАЗАЛИ У ПОЛЬЩІ РАНІШЕ
Нагадаємо, у липні 2022 року стало відомо, що українці, які 

працюють віддалено з Польщі, мають шанси продовжити пла-
тити податки лише в Україні. Саме з такою інформацією був 
оприлюднений лист Мінфіну Польщі, який BRDO отримав 
у відповідь на адвокаційну кампанію за збереження податків 
українців, розпочату у травні 2022 року.

У BRDO наводять цитати з листа, отриманого від поль-
ського Мінфіну:

1. "Що стосується українських резидентів у Польщі, то хочу 
запевнити Вас у дуже гнучкому та індивідуальному підході 
польських податкових органів. Загалом, як правило, ми не за-
перечуємо можливості збереження центру життєвих інтересів 
в Україні у воєнний час".

2. "Враховуючи особливі потреби українських платників 
податків, ми запровадили спеціальний режим для громадян 
України, який дозволяє їм, за їхнім бажанням, обрати оподат-
кування так, як якщо б вони були податковими резидентами 
Польщі. Цей спеціальний режим є добровільним і доступний 
лише в період з 24 лютого 2022 року по 31 грудня 2022 року 
для громадян України, на яких поширюється дія Закону від 12 
березня 2022 року про допомогу громадянам України у зв’язку 
зі збройним конфліктом на території цієї держави. Громадяни 
України можуть вільно обирати цей спеціальний режим для 
того, щоб оподатковуватися на більш вигідних умовах, ніж за 
загальними правилами".

У BRDO наголосили, що це повідомлення не має статусу 
нормативного акта, але при цьому його дійсно інтерпретували 
як позитивний підхід.

Проте, як бачимо, Мінфін Польщі змінив свою позицію. 
Нова позиція, оприлюднена днями, більше не містить інфор-
мації про спеціальні правила щодо сплати податків українця-
ми до 31 грудня 2022 року чи щодо можливості збереження 
центру життєвих інтересів українських біженців в Україні у 
воєнний час.

ЩО РОБИТИ УКРАЇНЦЯМ, ЯКІ 
ПРАЦЮЮТЬ ВІДДАЛЕНО З ПОЛЬЩІ

З огляду на оприлюднені позиції Мінфіну Польщі, немає 
простої відповіді. Експерти радять звернутись до податкових 
консультантів і детально проаналізувати кожен конкретний 
випадок.

А щоб зберегти податкові надходження України, необхідно 
довести до позитивного результату адвокацію щодо засто-
сування положень Конвенцій про уникнення подвійного 
оподаткування на користь України. Відповідну роботу зі збе-
реження податкових надходжень українців, що виїхали після 
війни, раніше анонсували різні представники влади.

Південно-Східне міжрегіональне 
управління Міністерства юстиції м. 
Дніпро пояснило, чи може боржник 
користуватися арештованими 
рахунками під час війни.

Згідно Закону України "Про внесен-
ня зміни до розділу XIII "Прикінцеві та 
перехідні положення" Закону України 
"Про виконавче провадження", дозволе-
но юридичним особам в умовах воєнно-
го стану здійснювати видаткові операції 
за рахунок арештованих державними чи 
приватними виконавцями коштів тільки 
у двох випадках:

• для виплати заробітної плати в 
розмірі не більше п’яти мінімальних роз-
мірів заробітної плати в місяць на одного 
працівника такої юридичної особи;

• для сплати податків, зборів та 
єдиного внеску на загальнообов’язкове 
державне соціальне страхування.

У будь-яких інших випадках, у тому 
числі коли арешт накладений іншим 
державним органом, видаткові операції 
заборонені.

Що стосується фізичних осіб, їм 
надано можливість здійснювати видат-
кові операції з рахунків, на кошти яких 
накладено арешт органами державної 

виконавчої служби, приватними вико-
навцями, без урахування такого арешту 
за умови, якщо сума стягнення за вико-
навчим документом не перевищує 100 
тисяч гривень.
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Рятував життя, а своє не вберіг!

"Дуже організований. Іноді навіть занадто. Не вживаю 
алкоголь. Не палю. Захоплююсь тактичною медициною, 
страйкболом і нумізматикою", – так коротко писав про 
себе Євген Храпко. Друзі та колеги називають його 
одним з найкращих інструкторів з тактичної медицини 
країни. Він здійснив більше 100 виїздів на евакуацію 
поранених. 
До свого 38-річчя бойовий медик не дожив три місяці. У 
червні автомобіль "швидкої", на якому парамедик мчав 
евакуйовувати поранених на передовій, підірвали. 
Спільно із Всеукраїнської радою реанімації 
розповідаємо про загиблого парамедика. 

На холодильнику у квартирі в Харкові, де мешкав Євген 
із сім’єю, досі висить список справ, написаний його рукою: 
придбати органайзер для білизни, замки на двері, гачки, 
лампочки…

Хто знав Євгена, анітрохи не здивується: звичка ретельно 
все фіксувати була для нього не менш природною, ніж любов 
до тактичної медицини. 

Дружина Євгена Тетяна не чіпає цей клаптик паперу. Каже, 
рука не піднімається. Обережно, аби не порушити встановле-
ний чоловіком порядок, протирає пил на шафі з колекцією 
медичних книг та брошур, літератури з військової авіації. 

– У нас іще кілька відер монет, – жінка вперше за час роз-
мови робить спробу усміхнутися. – Женя колекціонував моне-
ти. Він був в усьому особливий,  фактурний. Це перше слово, 
яке спало мені на думку, коли ми познайомились у 2015 році. 
Після загибелі чоловіка дивлюся на світ його очима  вибагли-
во, з максимальною увагою до кожної дрібниці, без права на 
помилку. Він завжди дотримувався принципу "безпека бойо-
вого медика – передовсім" і вимагав цього від інших. Бо якщо 
медик не вбереже себе, він нікому не допоможе. Проте життя 
на передовій інакше. І здебільшого вберегти себе там просто 
неможливо. Від цього мені завжди стискало серце.

Друзі жартують, що Євген був іще тим "ботаном" і занудою. 
Та Храпко не ображався. Як і не ображався на дружній тролінг 
про те, що був абсолютно непитущим. Адже сам мав надтонке 
почуття гумору, був легким у дружньому спілкуванні та душею 
компанії.

Однаково природно вмів бути і веселим, і серйозним, а 
подекуди й безпорадним, як дитина. Під час святкувань, аби 
не "пасти задніх", замовляв собі чудернацькі різнокольорові 
коктейлі, лише безалкогольні. Такий коктейль друзі залишили 
і на могилі Євгена, коли ховали товариша.

З ТАКИМ РОЗУМОМ І ХАРАКТЕРОМ 
МІГ СТАТИ КИМ ЗАВГОДНО

Любов до самоорганізації, все по поличках, максимальна 
увага до кожної дрібниці і вимогливість надзвичайного рівня 
– то ідеальні риси для ідеального бойового медика. Незва-
жаючи на таку любов до стандартів, Євгену феноменально 
вдавалося знаходити нешаблонні рішення у будь-яких екст-
рених ситуаціях, коли мова йшла про порятунок життя. Цим 
він вражав не тільки наших бійців, але й американських на 
навчаннях з тактичної медицини – гострий, гнучкий розум 
та блискавична здатність до дій, які не прописані в жодній 
методичці. 

Найцікавіше, що гуру тактичної медицини в Україні зовсім 
не був медиком. А був інженером-програмістом. Закінчив 
Миколаївський університет кораблебудування та певний час 
навіть працював за спеціальністю "програмне забезпечення 
автоматизованих систем". Якими стежками інженер-про-
граміст прийшов до медицини, та ще й такої специфічної 
тактичної, ніхто точно не знає. Друзі припускають, що то все 
через унікальність Храпка – з таким розумом і характером 
він міг стати ким завгодно, хоч освоїти ядерну фізику, хоч 
полетіти в космос. 

Зосередженим, дещо замкнутим та мега організованим 
Євген був іще з дитинства, розповідає батько Віктор Храпко.   

– Любов до сарказму та різкість – то в нього від мене, – 
згадує батько Євгена. – Непростий мав характер. Якщо вже 

щось вирішить, то хоч гопки скачи, а рішення не змінить. 
Сказати, що я здивувався, коли син почав вивчати тактичну 
медицину, то нічого не сказати. Але мовчки прийняв його 
вибір. Він краще знав, що йому потрібно і чому. 

Чоловік розповідає, що для Євгена принципово важливим 
було навчати інших – розвивати культуру надання домедичної 
допомоги в Україні серед немедичного населення. Храпко-мо-
лодший вмів і любив це робити.

Долучившись до команди сертифікованих інструкторів 
Європейської ради реанімації, постійно проводив курси з ба-
зових реанімаційних навичок, професійні реанімаційні курси 
для лікарів та молодшого медичного персоналу. Тримав ауди-
торію не стільки харизмою, скільки відчуттям внутрішнього 
стержню та характеру. Був з тих особливих людей, які, коли 
починають говорити, то хочеться притамувати дихання і на-
віть не рухатись. Такі люди вражають відчуттям тихої внутріш-
ньої сили. Такі мають принципи і готові віддати за них життя.  

Батько Євгена каже, син дуже злився на цій війні. Злився 
на російських солдатів, які цинічно вбивають наше мирне 
населення. Часто злився і на людей, що не бережуть себе і нех-
тують безпекою. Злився на себе, якщо не міг когось врятувати.

Віктор згадує випадок, коли внаслідок розриву фосфорної 
бомби зруйнувався будинок і Женя намагався розгребти зава-
ли, під якими був молодий чоловік: 

– Здер руки в кров, травмувався сам, але відчайдушно 
продовжував діставати пораненого, – розповідає Віктор. – Був 
дуже пригнічений, коли не вдалося, навіть говорити не міг. А 
наступного дня рятувальники дістали чоловіка і той дивом 
виявився живим. Ви б чули, яким щасливим став мій Жека 
– у нього аж голос зміцнів! Для мене він Герой цієї війни, бо 
боровся за кожне життя, але своє зберегти не зміг.

ТОЙ, ЗАВДЯКИ КОМУ З’ЯВИЛАСЯ 
СПЕЦІАЛЬНІСТЬ "БОЙОВИЙ МЕДИК"

Писати про всі курси, тренінги і звання Храпка можна без-
кінечно. Вчився він всюди і постійно. При цьому терпіти не 
міг, якщо щось було не завершено або ж якщо хтось дозволяв 
собі робити справу абияк – друзі добре знали, що такого Хра-
пко не подарує і діставатиме, поки не буде зроблено ідеально.

Чому Євгена називають "хрещеним батьком" бойових 
медиків у ЗСУ? Тому що завдяки йому, власне, і з’явилася 
військово-облікова спеціальність "бойовий медик"  та штатні 
посади для медичного персоналу без медичної освіти. 

Людмила Макарова, бойовий медик та інструктор з так-
тичної медицини, разом з Храпком пройшла цей шлях до 
створення спеціальності у ЗСУ:

– У той час (2017 рік – прим. авт.) я працювала коорди-
натором створення навчального центру тактичної медицини 
від Проєктного офісу реформ Міністерства оборони, – згадує 
Людмила. – З Євгеном була вже добре знайома – ми разом 
проходили навчання від американців "Combat Medic 68W". 
І була впевнена на всі 100%, що краще нашого Жені ніхто 
не впорається з цією роботою. Не маючи ні медичної, ні 
педагогічної освіти, він став ядром центру та його ідейним 
натхненником.  

Феноменальна вимогливість до себе та інших вкупі з міц-
ними знаннями з тактичної медицини дали можливість Єв-
гену очолити розробку та впровадження якісних навчальних 
програм з тактичної медицини у ЗСУ (для всіх військовослуж-
бовців) від базового рівня до рівня старшого бойового медика. 
Паралельно очолив розробку навчальної програми для нової 
спеціальності "бойовий медик" в ЗСУ, займався підготовкою 
інструкторського складу.

– Саме завдяки Жені наші бойові медики на передовій 
сьогодні мають можливість допомагати пораненим, евакую-
вати та рятувати людей. З нього почалося системне навчання 
тактичній медицині у ЗСУ, – додає Людмила.

СТВОРЕННЯ 205-ГО НАВЧАЛЬНОГО 
ЦЕНТРУ ТАКТИЧНОЇ МЕДИЦИНИ

До 2017 року в ЗСУ не було жодних "бойових медиків" в 
тому сенсі, як ми розуміємо це зараз. Була спеціальність са-

нітарного інструктора. Останній – це "спадок" від радянської 
армії, натомість бойовий медик послуговується стандартами 
тактичної медицини, відповідними протоколами та одночасно 
є повноцінною бойовою одиницею. 

Щоб розвивати тактичну медицину та піднімати її на новий 
рівень, й було ухвалене рішення про створення спеціалізова-
ного навчального центру в Десні – найпотужнішого в Україні. 
Бойовий медик Микола Андрієвський – один з тих, кого 
також долучили до цієї непростої роботи. 

– До того я тільки чув про крутого Храпка, та не був із ним 
знайомий. Робота над центром об’єднала нас одразу: Жека 
став другом, натхненником, монолітом і нашим Сізіфом, – 
каже Микола. – Ми дуже різні за характером: я запальний, 
дещо хаотичний та "кіпішний", а Жека стриманий, органі-
зований і той іще "задрот". У нас вийшов класний тандем, 
справжній робочий та дружній симбіоз. 

Микола розповідає, що під час роботи над створенням цен-
тру інструктори сильно втомлювалися, то ж ввечері намагали-
ся десь вийти, погуляти і перезавантажитись. Один Жека сидів 
ночами над документами. Виписував методички і нормативи, 
сам себе редагував і сердився, якщо щось не виходило. 

– При всіх своїх  знаннях, уміннях і талантах, Жека ні-
коли не піарився. Мовчки робив титанічну роботу і, наче 
мінібульдозер, пробивав усі перепони на шляху до розвитку 
тактичної медицини, – резюмує Микола.

За його словами, Храпко негласно керував усім процесом 
і центром, адже краще за нього цього не знав та не вмів ніхто. 
І саме ним навчене покоління бойових медиків демонструє 
зараз на передовій той рівень умінь і самовідданості, який 
був притаманний його стилю, допомагає витягувати людей з 
пекла, рятувати життя. 

ЗДІЙСНИВ БІЛЬШЕ 100 ВИЇЗДІВ ЗА 
ПОРАНЕНИМИ НА ПЕРЕДОВІЙ

24 лютого 2022 року на своїй сторінці у Facebook Євген 
виклав відео, де вони з товаришами, обіймаючись, співа-
ють пісню Тараса Петриненка "Україно-рідне серце твого 
сина…". У той день він був у відрядженні у Львові, а вже 25 
лютого прибув до Харкова і одразу пішов до військкомату, аби 
проситися на передову і займатися тим, що вмів найкраще – 
рятувати життя.  

Друзі страшенно за нього переживали, бо Євген по-хо-
рошому був скаженим і без сумніву йшов у саме пекло, коли 
йшлося про життя людей. За перших чотири місяці війни Єв-
ген часто писав у себе на Facebook. Писав різко, але правдиво. 
Про те, що відбувається на медичному фронті, на передовій, 
що саме і чому потрібне бойовим медикам, просив не виси-
лати всіляку "єрунду", а дійсно потрібні для порятунку життя 
речі. Люто банив виробників саморобних турнікетів, боровся 
за тактичну медицину та за життя кожного українця. І клявся, 
що орки зникнуть з нашої землі навіки. 

За два місяці на передовій Храпко здійснив більше 100 
виїздів на евакуацію. 

Друзі Євгена згадують, що останні тижні перед загибеллю 
відчували його особливу напруженість. Кожну смерть кожного 
українця "Шестиокий" (приятельське прізвисько від друзів 
через те що Женя носив тактичні окуляри поверх окулярів 
звичайних – прим.авт.) пропускав через себе, і йому було дуже 
важко змиритися з тим, що витворяють орки на нашій землі. 

11 червня 2022 року стало відомо, що автомобіль швидкої, 
в якому був Женя, підірвали росіяни. Цей автомобіль мчав 
на евакуацію поранених на самісінький "нуль", де ворожий 
вогонь пожирає людей.

Цей день увірвався до рідних та друзів Храпка трагічною 
звісткою, вибив землю з-під ніг і залишив у душі пустку на все 
життя. У приватній розмові вони згадують: "Євген дуже хотів 
мати дитину – часто казав: "От я загину, і нікого після себе не 
залишу". І так би хотілося сказати йому зараз: "Жека, не парся, 
бо ти залишив!" Залишив знання, методику, досвід з тактичної 
медицини, яку продовжують опановувати курсанти і зможуть 
врятувати сотні тисяч життів на передовій. Спочивай з миром, 
легендарний "такмед".



Замість тисяч юристів: 
як український стартап 
підкорив західні ринки 

6 історії війни №29 (1866) 22 вересня 2022 року

Після початку війни український стартап Axdraft, який 
надає послуги з автоматизації юридичних документів, втратив 
усі доходи. Проте невдовзі вони виконали план продажів на 
202%, розширили штат і відкрили офіси у Львові та Франк-
фурті. Як це стало можливим?

За даними Європейської бізнес-асоціації, через війну 20% 
представників малого і середнього бізнесу втратили по 100 
тис дол. Один із найуспішніших українських стартапів, сервіс 
для створення юридичних документів Axdraft, після початку 
війни втратив усі доходи в Україні.

Компанія пішла назустріч клієнтам і перестала брати 
гроші за свої недешеві послуги. Натомість за короткий час 
фахівці переорієнтувалися на західні ринки.

Це дозволило не лише надолужити втрачене, а й перевико-
нати план з доходів на 200%, найняти додаткових працівників 
та відкрити два офіси.

ЮРИДИЧНИЙ СТАРТАП  
НА 10 МІЛЬЙОНІВ ДОЛАРІВ

Стартап Axdraft у 2017 році заснували брати Юрій та Олег 
Заремби. До цього перший понад п'ять років працював в 
українській юридичній фірмі Avellum, а другий жив в Амстер-
дамі і працював на сервіс бронювання житла Booking.

"Щоб скласти один документ, завжди відкривав з десяток 
файлів і копіював різні положення. Я завжди ставив питання: 
невже не можна створити онлайн-бібліотеку, де є всі пункти 
й положення, які можна просто вибрати і сформувати доку-
мент? Але такого інструменту не було", – пригадує Заремба.

Цією проблемою він поділився з братом, який зробив про-
тотип сервісу. Так почалася історія компанії. Брати працю-
вали на своїх роботах і паралельно покращували функціонал 
стартапу. Юрій тестував функції в юридичній сфері.

"Коли з’явився продукт, який було не соромно показати, 
ми презентували його керівництву юридичної фірми та ще 
кільком людям. Коли побачили, що є інтерес, то почали ду-
мати про це як про бізнес", – розповідає Юрій.

У якийсь момент він зрозумів, що не може поєднувати ро-
боту і новий проєкт. Юрист звільнився з високооплачуваної 
роботи, аби присвятити себе стартапу.

"Моя зарплата зменшилася в шість разів, але я відчував 
відповідальність перед ідеєю. Як тільки я почав над нею пра-
цювати, з’явилися перші клієнти: МХП, Carlsberg. Поступово 
ми назбирали клієнтів в Україні, і я зрозумів, що мені бракує 
навичок, потрібних для розвитку компанії", – зізнається 
Юрій.

Засновники вирішили податися на кілька акселераційних 
програм за кордоном. Спочатку це був один з найпрестиж-
ніших акселераторів у Європі – TechStars. Axdraft відібрали у 
фінальну двадцятку, але скористатися можливостями цього 
сервісу команда не змогла: засновникам не видали британ-
ські візи.

З третьої спроби стартап потрапив на інтерв’ю до 
YCombinator – одного з найвідоміших акселераторів у США. 
Команда на пів року переїхала в Штати, де працювала з на-
ставниками з технологічних гігантів та підписала контракти 
з кількома великими фірмами, наприклад, з корпоративним 
месенджером Slack.

"Ми зрозуміли, що історії про швидке залучення грошей 
власниками класних ідей, як про це пишуть у книжках і по-
казують у кіно, – правда", – каже Юрій.

За три тижні стартап залучив у США 1,2 млн дол, а проєкт 
оцінили 10 млн дол. За місяць до того європейські інвестори 
були готові вкласти в Axdraft 300 тис дол та оцінювали компа-
нію 1 млн дол. Після завершення акселераційної програми та 
залучення інвестицій компанія повернулася в Україну.

ЮРИДИЧНИЙ ДОКУМЕНТ  
ЗА ЧОТИРИ ХВИЛИНИ

Axdraft – платформа, яка в рази прискорює підготовку 
юридичних документів.

"Замість того, щоб просити юриста підготувати документ і 
чекати, ви заходите в Axdraft, відповідаєте на кілька питань та 
отримуєте готовий юридичний документ за чотири хвилини. 
Це допомагає ефективніше використовувати ресурси юри-
дичних департаментів корпорацій", – пояснює Юрій.

Це підтверджують фактичні дані. Клієнтська база проєкту 
на 75% представлена юридичними департаментами великих 
компаній, решта 25% – юридичні фірми. Axdraft працює з 
МХП, ДТЕК, кількома великими банками, Glovo, Nestle.

"Ми не продаємо готові юридичні шаблони, а надаємо по-
слуги з автоматизації. Тобто клієнт приходить до нас зі своїми 
шаблонами, які він перевірив на відповідність законодавству. 
Ми робимо так, щоб на підготовку документа він витрачав не 
30-40 хвилин, а три-чотири", – каже співзасновник компанії.

Тобто з точки зору законодавства і мови шаблону Axdraft 
універсальний. Систему налаштовують для кожного клієнта 
індивідуально.

Компанія має клієнтів у США, Канаді, Мексиці, Німеччи-
ні, Італії. У системі є документи китайською, японською та 
арабською мовами. Це дозволило швидко рости і масштабу-
ватися без прив’язки до національного законодавства та мов.

Вартість підписки залежить від кількості створених доку-
ментів. В Україні мінімальна вартість підписки – 20 тис грн 
на місяць, у США – 1 200 дол. "Чим більше документів ви 
створюєте, тим більше часу ви економите, тим більше цін-
ності ви отримуєте, тим дорожче має коштувати підписка", 
– пояснює Юрій.

У 2020 році Axdraft придбала міжнародна ІТ-компанія 
Onit. Юрій пояснює: продали, бо запропонували дуже ви-
гідні умови. На той час компанія мала контракти з багатьма 
клієнтами та кілька пропозицій про продаж. Тоді Axdraft 
оцінювали 10 млн дол. Суму та умови угоди засновники не 
розголошують.

"Це дало нам надійного фінансового партнера, який фі-
нансує наші ініціативи, та швидший вихід на ринок США. До 
продажу частка доходів від американського ринку становила 
30%, після угоди вона виросла до 70%. Інвестори допомог-
ли залучити американських гігантів Walmart та Colgate-
Palmolive", – каже Юрій.

Axdraft продовжує працювати в Україні, продає свій про-
дукт і збільшує команду. "Ростемо дуже швидко. Заробляємо 
самі на себе. Ми навіть могли би бути прибутковими, якби 
росли повільніше. Однак ми свідомо витрачаємо все, що 
заробляємо, щоб рости ще швидше", – говорить Заремба.

Axdraft також є резидентом "Дія.City". Компанія була серед 
перших 50 компаній, які стали її резидентами.

"Я великий прихильник "Дія.City". Коли ми залучали фі-
нансування за кордоном, коли нас купували, мені потрібно 
було дуже довго пояснювати, як це так, що частина моєї 
команди – це  підрядники. Коли з’явилася "Дія.City", то 
я сказав, що хочу бути одним з перших резидентів. Тут всі 
офіційно працевлаштовані працівники отримають податкові 
вигоди, які раніше мали лише ФОПи", – каже засновник 
Axdraft.

Він додає, що новий правовий статус дозволяє краще по-
розумітися з інвесторами і клієтами.

ВІЙНА ТА РЕЛОКАЦІЯ ДО ЛЬВОВА
Коли почалася велика війна, команда Axdraft перебувала в 

Україні. На випадок війни був заздалегідь підготовлений де-

тальний план дій. Цей план, стратегію, варіанти фінансуван-
ня і продовження бізнесу засновники компанії обговорили в 
материнській компанії в Х’юстоні.

"24 лютого я зателефонував відповідальному за релокацію 
в Києві. Ми зібрали команду в погодженому місці. Через 20 
годин усі були у Львові і селилися в заброньоване житло. На-
ступного дня команда зібралася в тимчасовому офісі і почала 
планувати життя та роботу", – розповідає підприємець.

Після початку війни всі потенційні клієнти припинили 
перемовини стосовно придбання нового програмного забез-
печення. "Ми написали клієнтам і запитали, як можемо їх 
підтримати. Майже всім призупинили платежі або зробили 
велику знижку. Так було до кінця червня", – каже співза-
сновник фірми.

За його словами, доходи за перший квартал 2022 року були 
найгіршими за всю історію існування компанії. Фінансовий 
план виконали лише на 40%.

За пʼять днів брейншторму команда розробила план перео-
рієнтації бізнесу на американський ринок. Увагу до Axdraft як 
українського продукту привертали через Onit. Це викликало 
хвилю підтримки та нових контрактів.

Проте деякі клієнти побоювалися, що компанія не зможе 
надавати послуги через війну, адже команда працювала в 
Україні. Аби диверсифікувати ризики, Axdraft відкрила офіс 
у Франкфурті, куди переїхали три працівники.

"Ми могли впевнено казати потенційним клієнтам, що є 
диверсифікованою командою. Мовляв, якщо раптом щось 
станеться з командою в Україні, то підтримку забезпечать 
колеги з Франкфурта", – згадує Юрій.

Завдяки цим заходам другий квартал за рівнем доходу 
виявився одним з найбільш успішних за останні роки. План 
продажів ми виконали на 202%.

"Ми компенсували втрачене в першому кварталі і зробили 
запас потужності на третій квартал. Це додало впевненості 
партнерам і клієнтам у тому, що ми можемо продовжувати 
надавати послуги і рости", – каже співзасновник фірми.

За час війни Axdraft найняла вісім людей, тепер там пра-
цюють 30 осіб. Половина команди перебуває у Львові, інша 
половина повернулася до Києва. Ще кілька працівників 
перебувають за кордоном.

"Ми в повному обсязі платимо зарплати працівникам і 
підрядникам з прив’язкою до валюти. Ми стали прикладом 
бійця економічного фронту, про який говорить влада в час 
випробувань для економіки і державності", – говорить За-
ремба.

Найбільше клієнтів компанія має у США. На другому 
місці – Україна, хоча за час війни не було підписано жодного 
комерційного контракту. Axdraft намагається надавати зниж-
ки, щоб залучити до співпраці більше українських компаній.

"Ми підписали кілька контрактів з українськими клієнта-
ми в рамках промоакції для резидентів "Дія.City". Плануємо 
зробити ще кілька акцій", – обіцяє Юрій.

З липня компанія відновлює комерційні умови роботи з 
клієнтами в Україні. Засновник Axdraft зазначає, що майже 
всі готові продовжувати співпрацю.

"У цьому кварталі ми бачимо ранні сигнали відновлення 
ділової активності. Маємо дві нові потенційні угоди з укра-
їнськими компаніями, чому я радію більше, ніж багатьом 
угодам на американському ринку. Ми втратили двох клієнтів 
з України, які не були готові продовжувати співпрацю", – 
пояснює він.

Попри війну Axdraft планує далі розширюватися. До 
кінця 2022 року штат компанії хочуть збільшити до 40-45 
працівників.



нерухомість

1. НЕРУХОМІСТЬ

01.1 Квартири

Купівля
05.2 Купівля

Куплю квартиру або обмі‑
няю на автомобіль Tesla 
(Тесла). Володимир. 
Тел. (098)297‑40‑04.

нерухомість

1. НЕРУХОМІСТЬ

01.1 Квартири

Оренда

ВАО здає в оренду при‑
міщення: виробничі(5‑200 
кв.м), офісні(15‑50 кв.м), 
складські(30‑200 кв.м), 
гаражні(15‑20 кв.м) за 
адресою: вул.Млинівська, 
25. Аукціон щовівторку.  
тел. (0362)64‑05‑49

транспорт

2. ТРАНСПОРТ

02.1 Автомобілі легкові

Продаж
Продам авто «Волга» ГАЗ‑24 та за‑
пчастини до неї. Тел. (098)047‑85‑14.

будівництво

3. БУДІВНИЦТВО

03.1 Будматеріали

Продаж

Дошки, балки, крокви, 
рейки усіх розмірів, сухі 
та свіжоспилені. Дошка 
для підлоги шпунтова‑
на, вагонка. Доставка. 
Тел. (096)242‑26‑61, 
(068)016‑60‑98.

послуги

8. ПОСЛУГИ

Всі види внутрішніх та 
зовнішніх робіт, вико‑
нує будівельна бригада. 
Тел. (096)031‑62‑62.

робота

9. РОБОТА

09.1 Роботу пропоную

Пропоную

Пропоную роботу дип‑
ломованій мед. сестрі 
у стоматологічний кабі‑
нет. Працевлаштування 
офіційне, стаж роботи 
не обов’язковий. Тел. 
(066)808‑66‑11.

Пропоную роботу кухарю, по‑
коївці в готель, охоронику. Тел. 
(067)762‑15‑59, (067)362‑01‑67.

Шукаю
09.2 Роботу шукаю

Шукаю роботу продавця промто‑
варів, пакувальниці, реєстратора або 
будь‑яку. Тел. (096)963‑49‑29.

контакти

10. КОНТАКТИ

10.2 Вважати недійсним

Втрачено Студентський 
квиток, виданий структур‑
ним підрозділом Рівненсь‑
кого Технічного фахового 
коледжу НУВГП, на ім’я  
Рогів Дмитро Васильович, 
вважати недійсним.

Втрачено Свідоцтво про 
здобуття повної середньої 
освіти та додаток до сві‑
доцтва, 2019 р., видані 
КЗВО Рівненський медич‑
ний коледж, на ім’я Гри‑
бок Єлізавета Сергіївна, 
вважати недійсними.

Втрачено Диплом молод‑
шого спеціаліста, Е20 
№038334 та додаток до 
диплому, видані Фаховим 
медичним коледжом ко‑
мунального закладу вищої 
освіти “Рівненська медич‑
на академія” на ім’я Гри‑
бок Єлізавета Сергіївна, 
вважати недійсними.

Який розмір ЄСВ доведеться сплачувати з 1 грудня 
2022 року підприємцям та фізичним особам.

Про це повідомили в Решетилівській ДПІ ГУ ДПС у 
Полтавській області.

Нагадаємо, що з 1 грудня 2022 року згідно з Держбюдже-
том на 2023 рік розмір мінімальної зарплати становитиме:

• у місячному розмірі – 6700 грн (тобто на 200 грн більше 
ніж було встановлено з 1 січня – 6500 грн);

• у погодинному розмірі – 40,46 грн (тобто на 1 грн і 20 
копійок більше, ніж було з 1 січня 2022 року – 39,26 грн).

Максимальна база для нарахування ЄСВ з січня по 30 
вересня 2022 року становить 97 500 грн, з жовтня буде 100 
500 грн.

ЄСВ ДЛЯ РОБОТОДАВЦІВ
Нагадаємо, що за ст. 1 Закону № 2464 мінімальний стра-

ховий внесок – це сума єдиного внеску, що визначається 
розрахунково як добуток мінімального розміру заробітної 
плати на розмір внеску, встановлений законом на місяць, 
за який нараховується заробітна плата (дохід), та підлягає 
сплаті щомісяця.

Не нижче мінімального страхового внеску потрібно 
сплачувати ЄСВ за ставкою 22% за основних працівників.

Якщо працівник – сумісник, то 22% ЄСВ застосовується 
до його фактичної зарплати.

І в разі нарахування ЄСВ на зарплату працівників-осіб з 
інвалідністю всім роботодавцям слід застосовувати ставку 
8,41% до фактичної суми нарахованої зарплати.

Тож, з 1 грудня 2022 року при нарахуванні зарплати ос-
новному працівникові, який не є інвалідом, потрібно буде 
сплачувати ЄСВ не нижче 1474 грн.

Що ж до максимальної суми ЄСВ, яку треба сплатити за 
працівника у жовтні, то вона теж зросте. Оскільки макси-
мальна база нарахування ЄСВ становитиме вже 100 500 грн.

Експерти звертають увагу на високу різницю між 
ціною купівлі та продажу.

У серпні Національний банк знову дозволив банкам 
продавати цінні метали своїм клієнтам. Здавалося б, що це 
непоганий спосіб захистити заощадження від інфляції. Але 
не все так просто, – з’ясували журналісти НВ.

"Зливків немає, ніякого номіналу. У постанові Нацбанку 
йшлося, що ми продаємо зливки, які в нас залишалися на 
19 серпня. Все, що в нас було на той момент, ми продали", 
– розповідає працівниця Ощадбанку, відповідаючи на запи-
тання журналіста НВ Бізнес про можливість купити кілька 
грамів банківського золота.

Відмовили також і в шести інших банках попри те, що 
місяць тому НБУ знову дозволив банкам продавати банків-
ські метали.

Залишків було небагато. "За моїми оцінками, в касах 
і сховищах комерційних банків міститься до трьох тисяч 
унцій золота. Це небагато в масштабах країни – мова йде 
про мільйони доларів, що погоди на валютному ринку не 
зробить", – коментує НВ Михайло Демків, фінансовий 
аналітик групи ICU.

Інвестиції передусім у золото традиційно вважаються на-
дійними, зазначає Демків. Хоча при цьому ціна унції саме в 
доларі за попередні 12 місяців мало змінилася попри рекорд-
ну інфляцію, одразу додає він. Крім того, для інвестицій у 
метали з фізичною поставкою характерна низька ліквідність.

"Якщо готівкову валюту досить легко обміняти – визна-
чити справжність банкноти досить легко, то з металами це 
не так. Є обмежена кількість відділень, які купують метали", 

– розповідає Демків про недоліки "золотої" інвестиції.
Він звертає увагу також на високу різницю між ціною ку-

півлі та продажу – значно вищу, ніж у готівкової валюти. Всі 
ці фактори стримують масові інвестиції у золото чи срібло.

Тому такий інструмент збереження заощаджень підійде 
далеко не всім. "Наскільки це ефективний спосіб заоща-
дження? Його можна розглядати, як дуже „довгу“ інвес-
тицію, як спосіб зберегти капітал", – резюмує Любомир 
Остапів, експерт з сімейних фінансів та фінансовий планер 
в компанії iPlan.ua. В короткостроковій перспективі велику 
частину інвестицій з’їдять транзакційні комісії в банках, 
пояснює він.

ЧОМУ ЦЕЙ СЕГМЕНТ РИНКУ  
НЕ ПРАЦЮЄ?

З 20 серпня регулятор надав право банкам продавати 
клієнтам банківські метали з фізичною поставкою у відді-
леннях. За його оцінками, це би мало допомогти послабити 
тиск у готівковому сегменті валютного ринку – мовляв, по-
пит на долари бодай частково перейде в банківські метали. 
Але є обмеження. "Банки здійснюють зазначений продаж у 
межах залишку банківських металів у касі банку станом на 
19 серпня", – йдеться у повідомленні НБУ того ж дня.

Підкріплювати установи банківськими металами в НБУ 
в найближчому майбутньому не планують.

"Банківськи метали не відіграють значної ролі у функці-
онуванні фінансового ринку України, зараз Національний 
банк не здійснює та не бачить необхідності здійснювати 
інтервенції в банківських металах", – пояснив регулятор у 
відповіді на запит НВ Бізнес.

ЗАПРАЦЮЮТЬ НОВІ РОЗМІРИ ЄСВ  
ДЛЯ РОБОТОДАВЦІВ ТА ФОП

ЧОМУ В УКРАЇНІ НЕ ПРАЦЮЄ РИНОК ЦІННИХ 
МЕТАЛІВ ДЛЯ ПРИВАТНИХ КЛІЄНТІВ

�Подати оголошення: 066 265 62 35
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5 секретів від 
японців, як зігрітися

Поляки протестують проти зведення 
житлового масиву для біженців з України

В Ірані – протести через смерть дівчини, 
затриманої за неправильне носіння хіджабу

Хто прийшов на похорон Єлизавети
Королі та королеви, президенти, прем'єр-міністри, 
знаменитості та друзі з усього світу були серед 2000 
гостей на похороні королеви у Вестмінстерському 
абатстві.

КОРОЛІВСЬКА РОДИНА
Біля труни сиділи король Чарльз III і королева-консорт, 

королівська принцеса, віцеадмірал сер Тім Лоуренс, герцог 
Йоркський, граф Вессекський і графиня Вессекська.

Позаду них стояли герцог Сассекський, герцогиня Сас-
секська, принцеса Беатріс, Едоардо Мапеллі Моцці та леді 
Луїза Віндзор.

У третьому ряду за ними видно Семюеля Чатто, Артура 
Чатто, леді Сару Чатто та Даніеля Чатто.

На церемонії також були принц і принцеса Уельські, а та-
кож принц Джордж Уельський і принцеса Шарлотта Уельська.

Також були граф Спенсер, брат принцеси Діани, який був 
хрещеником покійної королеви; принц і принцеса Майкл 
Кентські, герцог і герцогиня Кентські.

ПРЕМ'ЄР-МІНІСТРИ ВЕЛИКОЇ 
БРИТАНІЇ

Церемонію також відвідали чинний прем'єр-міністр Ліз 
Трасс і її чоловік Г'ю О'Лірі, вони сиділи разом із усіма іншими 
колишніми британськими прем'єр-міністрами, що відвідали 
церемонію.S

У середньому ряду сиділи Керрі Джонсон, Борис Джонсон, 
Філіп Мей, Тереза Мей, Девід Кемерон і Саманта Кемерон.

У першому ряду – Сара і Гордон Браун, Чері Блер і сер Тоні 
Блер, леді Норма Мейджор і сер Джон Мейджор.

МОНАРХИ ІНШИХ КРАЇН ТА ГЛАВИ 
ІНОЗЕМНИХ УРЯДІВ

Вестмінстерське абатство відвідали близько 100 президен-
тів і глав урядів.

Президент США Джо Байден і його дружина Джилл Бай-
ден сиділи біля проходу, у 14 ряду в південному трансепті 
абатства, за президентом Польщі Анджеєм Дудою і його дру-
жиною Агатою Корнгаузер-Дудою.

Президент Франції Еммануель Макрон був присутній 
разом зі своєю дружиною Бріджит. Макрон, який тричі зу-
стрічався з королевою, сказав, що вона була "другом Франції, 
доброю королевою, яка дуже вплинула на свою країну та ціле 
століття".

Серед інших іноземних глав урядів на церемонії були 
прем'єр-міністр Канади Джастін Трюдо, президент Бразилії 
Жаїр Болсонару, президент Ізраїлю Ісаак Герцог і прем'єр-мі-
ністр Нової Зеландії Джасінда Ардерн.

НЕ ЗАПРОСИЛИ
Представники Сирії, Венесуели та Афганістану не були за-

прошені, повідомляє BBC Джеймс Лендейл. Причина у тому, 

що Велика Британія не має повних дипломатичних відносин 
з цими країнами.

З Росії, Білорусі та М'янми також нікого не запросили.
Дипломатичні відносини між Великою Британією та Росі-

єю практично зруйнувалися після вторгнення Росії в Україну, 
і речник президента Росії Володимира Путіна заявив, що він 
"не розглядає" участь у похороні.

Вторгнення було розпочато частково з території Білорусі, 
тому Лукашенка також не було серед гостей церемонії. Велика 
Британія значно скоротила свою дипломатичну присутність у 
М'янмі після військового перевороту минулого року.

Північну Корею (КНДР) і Нікарагуа запросили надіслати 
лише послів, а не глав держав.

Ця зима в Україні обіцяє бути непростою – зокрема, 
через російські удари по критичній інфраструктурі. 
Одна з країн, досвід якої може нам допомогти – Японія. 
Взимку там досить холодно, але через літню спеку й 
вологість у цій країні не заведено робити товстих стін 
або ж маленьких вікон, які пропускають менше холоду.

Зате в японців є власні секрети, які допомагають не замерз-
нути вдома без центрального опалення 

БАГАТОШАРОВІСТЬ
Перший секрет тепла – утеплення власного тіла за допомо-

гою спеціального хатена – ця верхня частина кімоно, виготов-
лена з безлічі шарів бавовни. Ця штука трохи нагадує пальто.

У ньому ходять вдома – п’ють чай та їдять.

УТЕПЛЕННЯ
У багатьох японських будівельних магазинах продають-

ся спеціальні дошки для захисту від протягів – свого роду 
віконниці для вікон та другорядних дверей, які знижують 
тепловтрати між кімнатами.

КОТАЦУ
Аналогічного котацу предмета немає в інших культурах. 

Стіл із вбудованим осередком тепла, накритий зверху ковдрою 
або щільним матрацом-футоном походить від стародавнього 
аналога – осередку в центрі будинку. Але сучасну котацу мож-
на переміщати по дому.

ОБМЕЖЕНИЙ НАГРІВ
Розташування вогнища у центрі будинку породило не 

лише котацу, а й традицію у холодну пору прогрівати за до-
помогою обігрівачів або кондиціонерів центральну частину 
будинку. Чим більш віддалена від неї кімната, тим вона буде 
холоднішою.

Популярні у Японії як стандартні електричні обігрівачі, так 
і газові. Використовуються також і незвичайні для нас гасові 
обігрівачі. Для них потрібно закуповувати спеціальне паливо, 
але за відгуками вони в рази економніші.

ЕЛЕКТРОПРОСТИРАДЛА
Такі пристрої поряд з електрокилимами користуються 

популярністю в Японії. Вони обігрівають не простір кімнати, 
а лише частину, яку закривають. Вони більш енергоефективні 
проти інших видів обігрівачів.

Саме тому дві ділянки не погодили 
для зведення будинків. Лодзька 
архиєпархія має намір звести 
житловий комплекс із 10 будинків, 
який би був призначений для 
біженців з України.

Після стабілізації ситуації в Україні, 
коли наші повернуться на Батьківщину, 
там мали б поселити бездомних людей. 
Зараз Лодзька архиєпархія планує змі-
нити формулу створення житлового 
комплексу у зв’язку з протестами.

Курія не має наміру відмовлятися 
від проекту, пише portalsamorzadowy.pl. 
Створення житлового масиву з 10 бу-
динків, призначених для біженців війни 
з України та людей, які перебувають у 
кризовому становищі, було ініціативою 
архиєпископа Лодзя Гжегожа Рися. 
Про це оголосили під час святкуван-
ня 100-річчя архиєпархії у квітні. До 
проєкту долучились також Карітас та 

міське управління.
Згодом стало відомо, що до фінан-

сування проєкту долучився Папа Рим-
ський Франциск, який профінансував 
один з будинків. Жителі нашого міста 
не бояться біженців з України, але дуже 
бояться, ким будуть ті люди, які будуть 

там жити після їхнього виїзду, – сказав 
речник Карітасу Лодзинської архідеци-
зії Томаш Копитовський.

Будинки отримали дві локації, але, 
на жаль, вони не мали суспільного 
сприйняття. Тому, як спільнота Церкви, 
як віруючі, ми не будемо творити діла 
милосердя в атмосфері несхвалення 
суспільства, в атмосфері війни, – сказав 
прессекретар Лодзинської архиєпархії 
о. Павло Клис.

Він додав, що курія все ще переко-
нана в успіху реалізації проєкту. Є два 
рішення.

Архиєпископ зазначає, що ми або 
реалізовуватимемо його з містом, пере-
форматувавши цей проєкт у такий спо-
сіб, щоб він був соціально прийнятним. 
Або ми, як Церква, реалізовуватимемо 
цей проєкт цілком самостійно, тому що 
ми переконані в цьому. Тобто, житло-
вий комплекс можуть звести на землях, 
які належать архиєпархії.

В Ірані тривають акції 
протесту, які розпочалися 
у вихідні після 
повідомлень про смерть 
дівчини, затриманої за 
неправильне носіння 
хіджабу. 22-річна Махса 
Аміні знепритомніла після 
того, як її заарештувала 
поліція моралі, і через три 
дні померла.

Аміні, мешканка іран-
ської провінції Курдистан, 
впала в кому через кілька 
годин після того, як поліція 
моралі минулого вівторка 
затримала її за порушення 
правил носіння хіджабу.

Свідки звинуватили по-
ліцейських у тому, що вони 
її побили.

Бригадний генерал поліції 
Хоссейн Рахімі в понеділок 
сказав, що це брехня, що 
смерть цієї жінки була сум-
ною випадковістю.

Смерть Аміні виклика-
ла протести у столиці та на 
північному заході Ірану, у 
провінції Курдистан. Там, 
за повідомленнями місце-
вих джерел, у понеділок у 
сутичках з поліцією було 
вбито двох людей, понад 30 

отримали поранення, зокре-
ма тяжкі.

Протести в іранському 
Курдистані спалахнули у 
суботу в рідному місті Аміні 
Сакезі після її похорону. Там 
силовики відкрили вогонь по 
натовпу, що йшов до місцевої 
адміністрації.

Одночасно чи трохи зго-
дом протести розпочалися 
і в інших курдських містах. 
На відео, розміщених у со-
ціальних мережах, видно, як 
натовп кидає каміння у місті 
Дивандерре, а потім тікає під 
звуки пострілів.

На інших кадрах показані 
акції в столиці, де жінки 
зняли хустки та вигукували 
"Смерть диктатору" – це 
скандування часто вико-
ристовують щодо верховного 
лідера аятоли Алі Хаменеї.

Курдська правозахисна 
група Hengaw оголосила в 
неділю, що під час протестів 
у двох містах поранено що-
найменше 38 людей.

Hengaw повідомила про 
загибель двох людей після 
зіткнень у понеділок у Ди-
вандерре, розташованому 
між Сакезом та адміністра-
тивним центром іранського 

Курдистану, Санандаджем.
В організації також заяви-

ли, що у місті Букан у про-
вінції Західний Азербайджан 
під час протестів загинула 
10-річна дівчинка: куля влу-
чила їй у голову.

Махса Аміні, етнічна кур-
дка з міста Сакез, померла 
у лікарні у п'ятницю, після 
трьох днів у комі.

Поліція моралі затримала 
її у вівторок біля станції ме-
тро в Тегерані. Поліцейські 
звинуватили її в порушен-
ні закону, який зобов'язує 
жінок повністю покривати 
волосся хусткою, а руки та 
ноги – вільним одягом.

За словами свідків, її по-
били одразу у поліцейському 
фургоні, на якому її повезли 
до слідчого ізолятора.

Поліція запевняє, що у 
дівчини стався раптовий 
серцевий напад, причому не 
відразу після затримання, а 
пізніше, коли вона разом з 
іншими жінками чекала на 
початок "навчання" правиль-
ному носінню хіджабу.

Вони опублікували кадри 
з камер відеоспостереження, 
на яких видно, як жінка, яку 
свідки впізнали як Аміні, 

розмовляє з чиновницею, 
котра хапає її за одяг. Потім 
видно, як Аміні тримається 
за голову руками та падає на 
землю.

Міністр внутрішніх справ 
заявив у суботу, що Махса 
Аміні вочевидь "мала пробле-
ми зі здоров'ям".

Батько дівчини заявив у 
неділю новинним агенціям, 
що його дочка була абсолют-
но здорова. Він також ска-
зав, що вона мала синці на 
ногах, і що поліція вирізала 
із записів з камер відеоспо-
стереження те, чого не хотіла 
показувати.

У понеділок бригадний 
генерал Рахімі висловив спів-
чуття родині Махси Аміні, 
але заявив, що вона померла 
не від рук поліцейських.

"У нас є докази, що не 
було недбалості чи неналеж-
ної поведінки з боку поліції", 
– сказав він журналістам.

Смерть Махси Аміні стала 
головною темою для іран-
ських газет, і багато видань 
критикують поліцію моралі, 
яка нещодавно розпочала 
активну боротьбу з "непри-
стойно" одягненими грома-
дянами на вулицях.




